
 

  ادعای عجیب درباره فعالیت 
»مراکز همسریابی«

رئیس کمیسیون مشترک طرح جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده گفته: در یکی از مراکز همسریابی که زیر نظرم 
تشکیل شده بود، نزدیک به ۵۰۰ ازدواج صورت گرفت که 

تنها یکی از این ازدواج ها منجر به طلاق شد. 
امیرحسین بانکی پور فرد در گفت وگو با ایلنا بیان این 
مطلب که »در گذشته افراد و خانواده ها در محلات اکثرا 
یکدیگر را می شناختند و ارتباطات همسایگی پررنگ  تر بود و 
رفت و آمدهای دوستانه و خویشاوندی به شکل گسترده تری 
وجود داشت و همین موجب می شد مسیر همسریابی 
آسان تر و روان شود«، ادامه داده: در حال حاضر در شهرهای 
بزرگ، همسریابی سخت شده؛ به دلیل همین تحولات 
زندگی در شهرهای بزرگ، مراکز همسریابی که مورد اعتماد 
مردم و از سویی خانواده محور و مشاور محور باشند، به 
عنوان یک نیاز شناسایی شده و در قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده، راه اندازی این مراکز را پیش بینی کردند 

تا فعالیت های آن ها رسما صورت بگیرد. 
این نماینده مجلس توضیح داده که »مجوزهای این مراکز 
همسریابی از سوی وزارت ورزش و جوانان صادر می شود و احراز 
آن را سازمان تبلیغات اسلامی برعهده دارد. تعدادی از این مراکز 
همسریابی مجوزهای خود را گرفته اند و برنامه اصلی این است 

که مورد اعتماد جامعه، مردم و خانواده ها واقع شوند.«
بانکی پور به ۵۰۰ ازدواج و یک طلاق در یکی از مراکز 
همسریابی که در اختیار او قرار داشته اشاره کرده و توضیح 
داده که »در این مراکز همسریابی، مشاوران دانشگاهی 
هم حضور دارند و به کلی استانداردهایی برای این مراکز 
تعیین شده است؛ خانواده محوری و مشاور محوری از جمله 
استانداردهای این مراکز است. خانواده محوری یعنی اقدامات 
در مراکز همسریابی به صورت فردی صورت نمی گیرد و 
اینطور نیست که صرفا دختر و پسر باهم آشنا شوند، بلکه به 
خانواده های یکدیگر معرفی می شوند و خانواده در این امر 
درگیر است. مورد دیگر، مشاورمحور بودن تمام مراحل در 

این کار است.«
او همچنین در مورد نظارت بر امتیازها و تشویق هایی که 
برخی دانشگاه ها در راستای اجرای این قانون برای اعضای  
علمی خود در نظر می گیرند، گفته: واقعیت این است که خیلی 
وقت ها برای اجرای مواردی که در قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده آمده است، مجبور هستیم فشار وارد کنیم 
تا عمل به موارد مورد نظر صورت بگیرد. بنابراین اولین مشکل 
ما قبل از اینکه بخواهیم روی میزان این تشویقی ها در دانشگاه 
نظارت کنیم، این است که دستگاه ها برای اجرای طرح جوانی 

جمعیت و حمایت از خانواده مقاومت می کنند. 
بانکی پور افزوده: ما در قانون جوانی جمعیت و حمایت از 
خانواده ۴۰ حکم و تسهیلات مختلف برای مادران دانشجو، 
کارمند، خانه دار و ... به صورت جداگانه طراحی کرده ایم، ولی 
مشاهده می کنیم که دستگاه ها در مقابل عمل به این احکام 
مقاومت از خود نشان می دهند؛ چه برسد به اینکه احیانا 

بخواهند تسهیلات اضافه تری هم بدهند!
نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه اگر یکی از اساتید به مناسبتی مربی نمونه شده باشد، 
می توانیم به او یک پایه علمی ترفیع بدهیم، عنوان کرده: این 
ترفیع فقط حقوق او را زیاد می کند ولی رتبه علمی جدیدی 
شامل حالش نخواهد شد. دانشگاه تشخیص می دهد ترفیع 
سالیانه به چه مناسبت هایی، به کدام استاد اعطا شود. 
این دست اقدامات بسیار خوب است و دانشگاه هایی که 
چنین تصمیماتی می گیرند مورد قدردانی قرار می گیرند 
و واقعا حق هم هست و مادرانی که هم کار علمی می کنند 
و هم فرزندآوری داشته اند باید ترفیع بگیرند به این دلیل 
استادان خانم بعد از فرزندآوری نمی توانند تدریس اضافه تر 
داشته باشند و باید از حجم حق التدریس هایشان نیز کم 
کنند. طبیعتا این کار باید جایی جبران شود و مادری که 
در فرزندآوری و حمایت از این قانون در کار علمی دچار 

سختی هایی شده، باید مورد حمایت قرار بگیرد. 

 مواد مخدر خطرناک
چرا مواد مخدر خطرناکی چون شیشه که جوان های ما 
را خیلی راحت به سمت نابودی می کشاند اینقدر در کشور 
فراوان شده و راحت در دسترس جوانان هاست. چرا پلیس 
مبارزه با مواد مخدر اقدام ویژه ای در این رابطه نمی کند. چرا 
جلوی تولید این مواد مخدر و آشپزخانه هایی که زده اند را 
نمی گیرند؟ از رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تقاضا داریم 

هر چه زودتر تدابیری در این مورد بیندیشند.
بیگی از تهران

بازنشستگی
وقتي فردي بعد از گذشت سال ها تلاش بازنشسته مي شود، 
قطعا وقت استراحت اوست و باید هنگام بازنشستگي به قدري 
تامین باشد تا پس از بازنشستگي مجبور به کار نشود. در حال 
حاضر برخی بازنشستگان ترجیح مي دهند به جاي استراحت، 
خود را مشغول کنند که هم سرگرمي برایشان باشد و هم 

بتوانند درآمدی برای زندگی و خانواده خود کسب کنند.
حقی از اصفهان

تک فرزندی
آنقدر مشکلات زندگی زیاد شده است که تک فرزندی در 
جامعه ما رایج شده است و یا اینکه اصلا زوجینی که اقدام 
به ازدواج می کنند قصد بچه دار شدن ندارند. سرمنشأ تمام 
اینها گرانی، بیکاری و مشکلات اقتصادی است. از مسئولان 
درخواست داریم که به این معضل بزرگ جامعه رسیدگی 

کنند.
شریف زاده از تهران

آرمان ملی: بازار بزرگ تهران در چهارراه گلوبندک )خیابان 
1۵خرداد( از جمله اماکن بسیار ناایمن در برابر خطر آتش سوزی 
و سایر بلایای طبیعی است. فرسودگی و عدم مقاوم سازی و البته 
مناسب سازی این مکان تاریخی دلیل اصلی عدم تاب آوری بازار 
بزرگ تهران در برابر مخاطراتی همچون آتش سوزی است. به 
تعویق انداختن رسیدگی به اماکن و ساختمان های ناایمن از جمله 
همین بازار بزرگ تهران، موید این نکته است که گرفتارشدن و به 
خطر افتادن اماکن عمومی نام برده نه تنها دیرو زود که سوخت و 

سوز هم دارد. 
روز سه شنبه 1۶خرداد، حوالی ساعت 1۰، حادثه آتش سوزی 
در بازار سید ولی به سامانه 1۲۵ گزارش شد و به گفته سخنگوی 
سازمان آتش نشانی »بی درنگ ماموران پنج ایستگاه با امکانات 
کامل به محل حادثه اعزام شدند« و معلوم شد که یک انبار چسب 
در خیابان خیام قبل از چهارراه گلوبندک کوچه امین )منطقه 1۲( 
دچار آتش سوزی شده و آتش نشان ها هم در محل وقوع حادثه 

مشغول مهار آتش شدند. 
اهالی تهران از فواصل نسبتا دورتر از حادثه هم متوجه این آتش 
سوزی شدند و آن را از روی دود و ابر سیاهی تشخیص دادند که 
به محدوده بازار منتهی می شد. سرهنگ علی اصغر شریفی، رئیس 
مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران درباره وسعت آتش سوزی 
گفت: با توجه به وقوع حریق در محدوده خیابان خیام و گستردگی 
آن، محدودیت ترافیکی از میدان محمدیه به سمت شمال و 

چهارراه گلوبندک به سمت جنوب اعمال شد. 
جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران، اندکی بعد با بیان اینکه آتش کاملا شعله ور است، 
به خبرنگارانی که در محل حاضر بودند، گفت: سقف های این بازار، 
شیروانی و قدیمی است که آتش نشانان از چند طرف مشغول مهار 
این آتش سوزی گسترده هستند. او درباره میزان خدمت رسانی 
برای مهار آتش، ادامه داد که: »با توجه به وسعت آتش سوزی ابتدا 
ماموران پنج ایستگاه و اکنون ماموران هشت ایستگاه با استفاده 
از خودروهای پشتیبانی و تانکرهای آب شهرداری منطقه 1۲ در 
محل مشغول مهار آتش هستند.« او توضیح داد که »کانون اصلی 
آتش در یک ساختمان سه طبقه با چندین باب مغازه و انبار به 
وسعت بیش از یکهزار متر است که در واقع محل نگهداری و تولید 
چسب است.« در خصوص مصدومان حادثه هم تا آخرین اخبار 
و اطلاعاتی که منتشر شد، محمداسماعیل توکلی، سرپرست 
اورژانس استان تهران از اعزام یک آمبولانس و یک موتورلانس 
به محل این آتش سوزی خبر داد و با بیان اینکه »آتش سوزی در 
بازار بزرگ تهران، پاچنار، کوچه سید ولی، پاساژ موسوی در طبقه 
منفی یک رخ داده« احتمال داد که دو نفر در این حادثه مصدوم 

شده باشند. 
بازار سید ولی در محله بازار تهران و در خیابان سیدولی واقع 
شده است و این مجتمع یکی از 1۲1 بازار و مرکز خرید در بازار 

بزرگ پایتخت است که به تولید و فروش کفش اختصاص دارد. 

   هشدار یک مقام مسئول درباره بازار تهران
اما روز گذشته، مسئولین هم با نامه هایی که نوشتند. معاون 
نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضائی سازمان بازرسی کل کشور 
در نامه ای به مسئولان ذی ربط خواستار تسریع در ایمن سازی 

و رفع خطر از بازار تهران شد و ۲ پیشنهاد برای رفع خطر از 
قدیمی ترین مرکز داد و ستد در پایتخت مطرح کرد. به گزارش 
سازمان بازرسی کل کشور، محمدمهدی بلندیان با توجه به 
وضعیت بازار تهران از منظر فرسودگی و پایین بودن ایمنی 
ساختمان ها همچنین مالکیت های متعدد املاک آنکه شامل 
اشخاص حقیقی و حقوقی و نهادها است؛ در نامه ای به مسئولان 

ذی ربط خواستار تسریع در ایمن سازی این بازار شد. 
معاون نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضائی در همین زمینه 
به گزارش این سازمان در خرداد سال گذشته خطاب به وزیر 
کشور و استاندار تهران، مبنی بر وجود معضلات و مشکلاتی مانند 
معابر و گذرگاه های کم عرض، وجود املاک متروکه و مخروبه، 
عدم دسترسی نیروهای عملیاتی آتش نشانی در مواقع حریق، 
غیراستاندارد بودن زیرساخت های بازار تهران مانند شبکه های 
جمع آوری فاضلاب و آب های سطحی، توزیع برق، گازرسانی، 
مشکلات گره های ترافیکی منطقه و حومه بازار همچنین مکاتبه 
در شهریور سال گذشته با وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی مبنی بر وجود ناهماهنگی بین وزارتخانه مزبور و 
شهرداری منطقه 1۲ در زمینه اعمال ضوابط میراث فرهنگی در 
نقشه های اجرایی ساختمان های در شرف صدور پروانه اشاره 

کرد. 
بلندیان تاکید کرد: نظر به اینکه مسائل و مشکلات بازار 
تهران فرادستگاهی است و تعدادی از وزارتخانه ها و دستگاه های 
اجرایی کشور از جمله وزارتخانه های نیرو، نفت، تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، راه و شهرسازی، میراث فرهنگی و گردشگری و 
صنایع دستی، شهرداری تهران و سازمان اوقاف و امور خیریه از 
لحاظ اجرایی و مدیریتی در بازار تهران اعمال وظیفه می کنند، 
به منظور ایجاد عزم جدی، برنامه ریزی صحیح و اجرای 
برنامه های کارشناسی و عملیاتی، وزارت کشور به عنوان متولی 
نقش راهبری و هماهنگی بین دستگاه های دیگر را بر عهده 
داشته باشد و با توجه به اینکه هرگونه اقدام اجرایی نیازمند 
صرف هزینه مالی است، ضرورت دارد تأمین اعتبار مناسب با 
حجم فعالیت های اجرایی در راستای ایمن سازی و رفع خطر از 

بازار تهران در اولویت قرار گیرد. 
معاون نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضائی سازمان بازرسی 
به مسئولان مربوطه تأکید کرد که در صورت عدم اقدام مقتضی 
بنابر قانون با خاطیان و مسئولانی که مرتکب ترک فعل شوند، 

برخورد خواهد شد. 

   کسبه و مردم مطالبه کنند
اما آتش گرفتن بازار تهران محدود به همین بازار سیدولی 
نمی شود. پیش از این تیمچه ها و بازارها و بازارچه های دیگری 
هم در آتش سوخته اند اما همان طور که گفته شد اقدام موثری 
انجام نگرفته. تیمچه حاجب الدوله یکی از آن هاست. کسبه و مردم 
محل می گویند که شبکه برق بازار ایرادات فراوانی دارد طوری که 
علت بسیاری از حریق ها، اتصال برق بوده چراکه اداره برق اتصال 
تا پشت سراها، پاساژها و غیره را انجام می دهد و اتصالات داخل 
سراها، پاساژها و... برعهده مالکین است و متاسفانه شاهدیم 
که انشعابات غیرمجاز متعدد در بازار وجود دارد و این انشعابات 

غیرمجاز و بعضا غیراصولی منشا بسیاری از حریق هاست. 

برخی کارشناسان هم معتقدند که حلقه مفقوده ایمن سازی 
بازار، حساسیت و مطالبه عمومی است؛ چراکه اگر حادثه ای رخ 
دهد، جان و مال تعداد زیادی از شهروندان در معرض خطر قرار 
می گیرد اما حساسیت عمومی در جامعه ما زمانی شکل می گیرد 
که حادثه ای رخ دهد و معمولا اعتقادی به علاج واقعه پیش از 

حادثه نداریم .
پیشتر، علی محمد سعادتی، کارشناس شهری،  در گفت وگویی 
رسانه ای به این نکته اشاره کرده بود که »هرچند که ویژگی های 
تاریخی و معماری ارزنده بازار بر کسی پوشیده نیست، اما 
سیاست گذار در این حوزه که وزارت میراث فرهنگی است، باید 
چارچوب میراثی در بازار را تعیین کند و لازم است به طور شفاف 
به همه اعلام کند چه بخش هایی از بازار با چه سیاست و روشی 
حفظ شود و در چه بخش هایی از بازار، مرمت و احیا با استفاده 
از روش های معماری سنتی انجام شود و در چه بخش هایی نیز 
می توان اجازه تخریب و نوسازی داد؛ اما متاسفانه در حال حاضر 
جای این سیاستگذاری در بازار خالی است و تا امروز ضابطه، روش، 
شیوه نامه و یا حتی دستورالعملی که به ما بگوید در بازار چگونه 
عمل کنیم وجود ندارد؛ لذا ناچاریم برای هر پرونده ای که از سوی 
مالکان به شهرداری ارسال می شود از سازمان میراث فرهنگی 

استعلام بگیریم. 
اخیرا و حدود دو ماه پیش از این آتش سوزی هم جلال ملکی، 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران، ایمنی 
بازار را یکی از دغدغه های جدی سازمان آتش نشانی دانسته بود. 

او از اصلی ترین مشکلات بازار تهران را تغییر کاربری اعلام کرده 
و توضیح داده بود که »بازار تهران در چند دهه گذشته بیشتر 
مسکونی بوده؛ ولی اکنون بخش زیادی از آنجا، تغییر کاربری داده 
و اکنون به انبار، مغازه و کارگاه تبدیل شده است. از سویی دیگر، 
معابر بازار بسیار قدیمی هستند. در واقع این معابر زمانی طراحی 
شده اند که مردم با درشکه از آنجا گذر می کردند؛ ولی الان در 
همان مسیر، نیسان و ماشین های سنگین عبور می کنند. همچنین 
محدود بودن مسیرها مزید بر علت پر خطر بودن محدوده بازار 
شده است. جلوی هر مغازه ای در بازار، تا یک متر، یا بساط چیده 
شده است یا چرخی ها، مردم، ماشین و... عبور می کنند. این موارد 
باعث می شوند که اگر اتفاق ناگواری رخ دهد، دسترسی به محل 

حادثه سخت شود. 
ملکی سقف های شیروانی را یکی دیگر از مشکلات بسیار 
بزرگ این محدوده دانسته بود با این توضیح که »اتاق های زیر این 
سقف های شیروانی که عمدتا زنگ زده و آسیب دیده هستند نیز 

محل بسیار خطرناکی از لحاظ ایمنی آتش نشانی است.«
او با اشاره به اینکه بخش زیادی از حوادث آتش نشانی در بازار 
پایه برقی دارند، گفته بود: یک کارگروه ایمنی بازار تشکیل شده 
است که اتحادیه ها، صنوف، شهرداری منطقه 1۲، نمایندگان آتش 
نشانی و اداره برق در آن عضو هستند. در این کارگروه مشکلات 
مطرح شده است و در چند سال گذشته، بخش زیادی از ایرادات 
برقی از جمله تعویض برخی کنتورهای برق یا رسیدگی به شبکه 
برقی توسط اداره برق مرتفع شده؛ ولی اکنون مشکل اصلی در 
جای دیگری است. مسئولیت اداره برق تا پشت کنتور است ولی 
از کنتور به بعد که وارد واحد تجاری یا مسکونی می شود، بر عهده 

مالک است. ادارات گاز و آب هم همین قانون را دارند. 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 تعطیلات هفتگی در ایران 
2 روز می شود

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفته 
کلیات لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته به دو 
روز در کمیسیون اجتماعی به تصویب رسیده. 
هرچند که قرار شده در جلسه آتی کمیسیون 
اجتماعی در خصوص اینکه پنجشنبه  یا شنبه 
تعطیل باشد، تصمیم گیری شود.  ولی اسماعیلی 
در خصوص ساعت کاری کارمندان در صورت 
افزایش تعطیلات آخر هفته، توضیح داده: طبق 
لایحه دولت ساعت کار اداری در طول هفته یک 
ساعت و نیم کم می شود و پیشنهادهایی در 
کمیسیون اجتماعی برای کاهش ساعت کاری 
در هفته به ۴۰ ساعت وجود دارد که هنوز بررسی 
نشده است.  در حال حاضر ساعت کاری در طول 
هفته ۴۴ ساعت است که دولت در لایحه افزایش 
تعطیلات آخر هفته آورده که ساعت کاری در 

طول هفته به ۴۲ ساعت و نیم کاهش یابد. 

برخی پزشکان دلارفروشی 
می کنند

رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران 
با اشاره به وضعیت نامناسب برخی پزشکان، 
گفت: تعدادی از پزشکان شغل طبابت را رها 
کرده و به مشاغل دیگر روی آورده اند؛ حتی 
برخی از آنان به مسافرکشی یا دلارفروشی رو 
آورده اند.  ایرج خسرونیا، رئیس جامعه پزشکان 
متخصص داخلی ایران در آستانه سی و سومین 
کنگره سالیانه جامعه پزشکان متخصص داخلی، 
افزود: پزشکان هم مانند سایر صنوف باید زندگی 
کنند و وقتی درآمد های پزشک با هزینه های 
زندگی همخوانی نداشته باشد، مجبورند به 
شغل دوم رو بیاورند.   او گفت: مشکلات معیشتی 
و درآمد اندک پزشکان، مهاجرت آنان را افزایش 
داده است. تعداد زیادی از پزشکان و متخصصان 
نیز طبابت را ر ها کرده و به مشاغل دیگر رو 
آورده اند. وضعیت پزشکان جوان وخیم تر است 
و اغلب آنان امکان ازدواج و تأمین مسکن ندارند.  
خسرونیا افزود: بسیاری از پزشکان حتی پزشکان 
متخصص و فوق تخصص به علت مشکلات مالی 
از کشور مهاجرت کرده اند. در سه سال گذشته 
حدود 1۰ تا 1۲ هزار پزشک از کشور مهاجرت 
کرده اند.  به گفته او: این مشکلات باعث شده با 
اینکه در سال های اخیر تعداد زیادی دانشجوی 
پزشکی در کشور تربیت و فارغ التحصیل شده اند 
و ظرفیت رشته های پزشکی بیش از حد معمول 
شده است اما باز هم در اکثر مناطق کشور با 
کمبود پزشک مواجه هستیم. اگر مسئولان هر 
چه زودتر برای رفع این مشکلات اقدام نکنند، 
آینده پزشکی کشور و سلامت مردم با مخاطرات 

بسیار جدی مواجه می شود. 

وزیر آموزش و پرورش: مجلس 
ما بسیار عمیق است

رضامراد صحرایی درباره برگزاری جلسه  رأی  
اعتمادش در مجلس شورای اسلامی گفت: در 
فرآیند رای اعتماد بنده در مجلس ۲ نکته حائز 
اهمیت بود؛ مجلس ابتدا از من گلایه کرد که 
چرا پیش از معرفی به مجلس نمی آمدم؟ بنده 
هم عرض کردم هر کاری طبق آدابش است، 
زمانی که سرپرست هستم باید وزارتخانه را اداره 
کنم و زمانی که گزینه وزارتخانه شدم، باید برای 
کسب رای اعتماد به مجلس بیایم.  وزیر آموزش و 
پرورش ادامه داد: نکته دوم این است که به عنوان 
یک تحصیل کرده، کسی که خیلی از مدارج و 
رتبه های دانشگاهی را طی کرده است و در بیش 
از ۲۰ کشور تدریس کرده، باید بگویم مجلس 
ما بسیار عمیق است. این باعث افتخار برای 
من بود که آموزش و پرورش مسئله ذهن همه 
نمایندگان است، ان شاا... نمایندگان این مسئله 

را در زمین هم اجرایی کنند. 

انتقاد سلاجقه از نحوه دستگیری 
2 مدیر سازمان

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به دستگیری ۲ مدیر سازمان محیط زیست 
در ماه های گذشته گفت: نحوه دستگیری این 
دو مدیر درست نبود و متاسفانه حرمت افراد 
حفظ نشد؛ کسانی که دستگیر شده بودند، در 
حال حاضر آزاد و در شغل خود مشغول هستند.  
علی سلاجقه، در نشست خبری به مناسبت 
هفته محیط زیست درباره تنش های آبی تالاب 
هامون هم گفت: هیات حاکمه افغانستان به 
مسئله حسن همجواری بی توجه است که این 
مورد ناشی از دخالت دولت های دیگر است اما 
خوشبختانه خودشان هم به این نتیجه رسید ه اند 
که مشکل باید از طریق مذاکرات حل شود. ما 
به هیچ وجه از حقابه مردم مان نمی گذریم و از 
تمام ظرفیت ها برای پیگیری حق مردم شریف 
سیستان استفاده می کنیم.  او درباره اقدام قوه 
قضائیه در برخورد با مدیران متخلف در زمینه 
اجرای قانون هوای پاک گفت: هر جا قصوری 
باشد باید برخورد شود و در این زمینه با قوه قضائیه 
همکاری خوبی داریم. آلودگی هوا یک مسئله 
چندوجهی است که پیش از همه وزارت کشور، 
نیرو، صمت و جهاد کشاورزی باید اقدامات لازم 
را انجام دهند، سازمان هم به عنوان ناظر وظایف 
خود را انجام داده است که گزارش ها را به طور 
مداوم برای دستگاه های مربوطه ارسال می کند.  
سلاجقه درباره قرق های اختصاصی تصریح کرد: 
در بحث قرق های اختصاصی چندین درخواست 
را داشته ایم. ما بر نقش مردم در محیط زیست 
تاکید داریم اما همزمان نقش نظارتی خود را نیز 

به بهترین شکل انجام خواهیم داد .

گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس از 
سلامت مدارس

۹۱ هزار 
مدرسه 
پایگاه 
تغذیه سالم 
ندارند

مجلس  پژوهش های  مرکز  ملی:  آرمان 
گزارشی از وضعیت سلامت در مدارس کشور 
ارائه داده است که در مقدمه آن آمده  آمارهای 
موجود نشان می دهد که به رغم تلاش ها و 
موفقیت های سال های اخیر در حوزه بهداشت 
مدارس هنوز تعدادی از مدارس در کشور فاقد 
امکانات و تسهیلات بهداشتی بوده و فضاهای 
آموزشی از استانداردهای لازم برخوردار 
نیستند. این در حالی است که همچنان شیوع 
برخی بیماری های واگیر و غیرواگیر، اختلالات 
رفتاری و... سلامت دانش آموزان را تهدید 
کرده و زمینه بروز مشکلات مرتبط با فراگیری 
و یا افت تحصیلی آنان را فراهم می کند؛ لذا 
شناخت به موقع و رفع مشکلات دانش آموزان 
اقدام مؤثری در بهبود سلامت و پیشرفت 

تحصیلی آنان خواهد بود. 
براساس آمارهای ارائه شده در گزارش 
وزارت آموزش و پرورش، از مجموع ۱۰۶ هزار 
و ۴۹۱ مدرسه دولتی در کل کشور، ۹۱ هزار و 
۲۹۲ مدرسه فاقد پایگاه تغذیه سالم هستند. 
براساس آمارهای مندرج در گزارش دفتر 
سلامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش 
در دی ماه سال ۱۴۰۱ به مرکز پژوهش های 
مجلس، از مجموع ۱۰۶.۴۹۱ مدرسه دولتی 
موجود در کشور ۱۱ درصد فاقد آب آشامیدنی 

لوله کشی شهری یا روستایی، ۸.۴ درصد 
فاقد توالت، ۱۷.۹۴ درصد فاقد دستشویی/ 
روشویی، ۲۸.۸۶ درصد فاقد لوله کشی صابون 
مایع، ۸۳.۶۹ درصد فاقد اتاق بهداشت مجهز 
شده هستند. در این گزارش، موارد دیگر 
نظیر آمار چاقی و لاغری دانش آموزان هم 
ارائه شده و آمده: با توجه به اهمیت برنامه 
ارتقای سلامت دانش آموزان و ضرورت تأمین 
منابع انسانی مالی و شرایط فیزیکی مدارس 
و...، اما تخصیص نامناسب اعتبارات به این 
برنامه در قوانین بودجه سنواتی می تواند 
یکی از مؤثرترین عوامل در عدم اجرای 
مناسب برنامه مذکور و تحقق اهداف آن باشد. 
براساس گزارش وزارت آموزش و پرورش 
)اداره سلامت و تندرستی( در سال ۱۴۰۱ 
سرانه مطلوب سلامت برای هر دانش آموز 
۱۶۰ هزار تومان در یک سال بوده در حالی که 
براساس اعتبارات موجود حدود ۷۶۰۰ تومان 
در نظر گرفته می شود. این در شرایطی است 
که شاخص های سلامت دانش آموزان نیازمند 
ارزیابی مستمر در جهت پیشگیری از بروز 
بیماری هاست. بر این اساس ضرورت دارد 
برنامه ارتقای سلامت دانش آموزان با در نظر 
داشتن زیرساخت ها و منابع لازم در اولویت 
وزارتخانه های بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی و آموزش و پرورش قرار گیرد. 
در ادامه چالش هایی در خصوص ارائه 
خدمات سلامت در مدارس ایران هم برشماری 

شده که به شرح زیر است: 
الف( نامناسب بودن زیرساخت های فیزیکی، 

امکانات و تجهیزات بهداشتی مدارس
ب( کمبود نیروی متخصص سلامت مدارس

ج( نداشتن ساعت رسمی درس بهداشت در 
برنامه های درسی دوره ابتدایی و متوسطه اول

د( عدم تخصیص اعتبارات حوزه بهداشت 
مدارس

و در نهایت اینکه با توجه به موارد اشاره 
شده در گزارش، موارد زیر پیشنهاد شده که 
برنامه ریزی به منظور تأمین زیرساخت های 
فیزیکی تجهیزات بهداشتی انجام گرفته و 
همچنین تعداد کافی مراقب سلامت و پیش 
بینی اعتبارات لازم بدین منظور در قوانین 

بودجه سنواتی در نظر گرفته شود. 
شورای عالی آموزش و پرورش مکلف شود 
با همکاری وزارت بهداشت نسبت به تدوین 
»سند سلامت دانش آموزی« با در نظر داشتن 
شاخص های مطلوب سلامت دانش آموزان اقدام 
کرده و سالیانه گزارشی از رصد شاخص های 
مذکور و چالش های عدم تحقق به کمیسیون 

بهداشت و درمان مجلس ارائه کند. 

 فرسودگی و عدم مقاوم سازی و البته مناسب سازی بازار بزرگ تهران دلیل اصلی عدم تاب آوری
 این مکان تاریخی و اقتصادی اصیل و مهم است

هم دیر و زود دارد، هم سوخت و سوز
   روز گذشته بازار سیدولی در محله گلوبندک تهران دچار حریق شد


